



جامعة الموصل

كلية التربية للعلوم الإنسانية

قسم الجغرافيا

التباين المكاني لصناعة البلوك في محافظة نينوى

شيماء ذنون يونس احمد

رسالة ماجستير

الجغرافيا / الجغرافيا البشرية

بإشراف

المدرس

الدكتور أحمد طلال خضر الطائي

المستخلص

يعد النشاط الصناعي أحد أهم القطاعات الاقتصادية ويمكن وصفه بالقاعدة التي تستند عليها جميع الأنشطة الأخرى في تحقيق التطور والتقدم، لما يقدمه من وسائل وأساليب حديثة لطرق الإنتاج وبناء القاعدة الاقتصادية لزيادة الدخل القومي لذا تعتمد عليه القطاعات الاقتصادية والاجتماعية والعلمية للحصول على حاجاتها من الآلات والمعدات والأجهزة.

وتعد الصناعات التحويلية من أهم الأنشطة الإنتاجية التي تركز عليها الدول، وتحتل موقعاً مركزياً في اقتصاديات المجتمعات الحديثة، ومحركاً لا غنى عنه في عملية التقدم الاقتصادي والسياسي للبلد وما يعكسه ذلك على تحسن الوضع المعيشي والاجتماعي للسكان.

تتلخص مشكلة هذا البحث في وجود تباين مكاني لصناعة البلوك في محافظة نينوى في واقعه الحالي حسب أقضية المحافظة. نجم عن ذلك مشاكل عديدة أحدثت تغيرات في بيئات توطن وحدات هذه الصناعة مما يتطلب بحثاً ودراسة جدية وواقعية تعتمد على أساس علمي من أجل تشخيص مشاكل الواقع وتحديد خريطة حالية لتلك الصناعة وطرح مقترحات تسهم في تطوير مستقبلها .

تهدف الدراسة إلى التعرف على واقع صناعة البلوك في محافظة نينوى وتوزيعها الجغرافي من خلال تحديد عوامل توطن تلك الوحدات وتوزيعها الجغرافي، والأنماط المكانية التي تتخذها، ومن ثم الكشف عن مناطق تركزها في المحافظة عن طريق التحليل الكمي الاحصائي، وتشخيص المشكلات القائمة، وطرح الخيارات الكفيلة بتذليلها مستقبلاً في المحافظة.

وقد كشفت الدراسة عن العديد من النتائج كان من أهمها:

1. تستخدم صناعة البلوك في محافظة نينوى 2200 عامل موزعين على وحدات هذه الصناعة والبالغة 286 مصنعاً، وهناك تباين مكاني واضح في توزيع وحدات هذه الصناعة على اقضية المحافظة .
2. تتوفر في محافظة نينوى مقومات صناعة البلوك بسبب توفر المواد الأولية المحلية التي تزخر بها المنطقة من حصى ورمل واسمنت، فضلاً عن وجود الايدي العاملة التي تشكل القاعدة الاساسية لنمو وتطور أي صناعة لذلك تتوفر الفرصة الواسعة لقيام وتطوير تلك الصناعة.
3. تعاني صناعة البلوك العديد من المشاكل منها مشكلة الوقود، وانقطاع التيار الكهربائي المستمر، وعدم الرقابة والمتابعة من الجهات المختصة.

Abstract

The Industrial activity is one of the most important Economic sectors and it can be described as the basis upon which all other activities are based in achieving Development and progress, as it provides modern methods and methods for production methods and building the economic base to increase national income, so economic, social and scientific sectors depend on it for their needs of machinery, equipment and devices.

Manufacturing Industries are among the most important productive activities on which countries depend, and they occupy a central position in the Economies of modern societies, and an indispensable engine in the process of Economic and political progress of the country and what this reflects on the improvement of the living and social situation of the population.

The Problem of this Research is that the Geographical distribution of the block industry in Nineveh governorate is. According to the districts of the Governorate. As a result, many problems have caused changes in the habitat Environments in the units of this industry, which requires serious and realistic research and study based on a scientific basis in order to diagnose real problems and put forward better alternative options to define an existing map for that industry.

The Study aims to identify the reality of the block industry in Nineveh governorate and its geographical distribution by identifying the factors of settlement of these units and their geographical distribution, and the spatial patterns they take, and then revealing the areas of their concentration in the governorate through statistical quantitative analysis, diagnosing existing problems, and proposing options to overcome them future in the province.

The study showed many results, the most important of which were:

1. The block industry in Nineveh governorate uses 2,200 workers distributed among the units of this industry, which amount to 286 factories. there is a spatial variation in the distribution of units of this industry.
2. The foundations of the block industry are available in Nineveh province due to the availability of local raw materials that are abundant with gravel, sand and cement in the region, in addition to the presence of manpower that constitutes the basic base for the growth and development of any industry. therefore, there is a wide opportunity to establish and develop that industry.
3. The block industry suffers from many problems, including the problem of fuel, continuous blackouts, and poor monitoring and follow-up from the competent authorities.

University of Mosul
College of Education for Humanities
Department of Geography



Spatial Variation of the block Industry in Nineveh Governorate

Shaima Thanon Younis ahmed

Master Thesis
Geography / Human Geography

Supervised by
Lecturer
D. Ahmed Talal Kaudther Altaee